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Brand Groot Schietveld Brecht  -  Oorzaken en maatregelen  -  Gevolgen voor fauna en 
flora

Op 23 april 2021 ontstond een grote brand op het Groot Schietveld in Brecht. De oorzaak 
van de brand wordt nog onderzocht, maar er lijkt een verband te zijn met de 
schietoefeningen die op dat moment bezig waren op het terrein. Het Groot Schietveld wordt 
al meer dan 200 jaar gebruikt als militair domein en zo bleef de oorspronkelijke vegetatie 
beschermd. Het gebied is meer dan 1500 hectare groot en daarmee het tweede grootste 
natuurgebied in de provincie Antwerpen. Alleen de Kalmthoutse Heide is groter. 

Het gebied is Europees beschermd als onderdeel van het vogelrichtlijngebied ‘Groot 
Schietveld, De Maatjes, Wuustwezelheide’ (BE2101437). Daarnaast maakt het ook deel uit 
van het habitatrichtlijngebied ‘Klein en Groot Schietveld’ (BE210016), onder andere door 
de specifieke heidebiotoop die er aanwezig is. 

Militaire domeinen behoren tot de meest ongerepte en uitgestrekte natuurgebieden van 
Vlaanderen. Ze herbergen zeldzame fauna en flora, die zich er in alle rust kunnen 
ontwikkelen. Het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) en Defensie maakten daarom 
afspraken rond natuurgerichte maatregelen en het beheer van de terreinen. In het 
Europese Life+-project DANAH werd tussen 2003 en 2010 een belangrijke uitbreiding van 
de heidehabitats in het Klein en Groot Schietveld gerealiseerd met financiële steun van de 
Europese overheid. 

1. Is de precieze oorzaak van de brand reeds bekend? Wat was de oorzaak? 

2. Welke elementen hebben, naast wind, bijgedragen aan de snelle verspreiding van het 
vuur? 

3. Welke protocollen waren van toepassing ter voorkoming en bestrijding van een 
dergelijke brand? Graag een overzicht van deze protocollen. Zijn ze correct toegepast 

4. Is er een grondige analyse gebeurd van het ontstaan, de verspreiding en bestrijding 
van de brand? Welke conclusies kunnen hieruit (eventueel alvast tussentijds) 
getrokken worden om dit voorval in de toekomst te vermijden? 

5. Graag een overzicht per diersoort, plantensoort en habitatype. 

a) Welke (kwalitatieve en/of kwantitatieve) Europese natuurdoelstelling ligt hiervoor 
vast (Vlaams en specifiek voor de betrokken speciale beschermingszone (SBZ))? 

b) Wat was de stand van zaken in het bereiken van die doelstelling voor de brand? 



c) Hoeveel schade is aangebracht en wat is bijgevolg de stand van zaken in het 
bereiken van de doelstelling na de brand? 

d) Wat is de kans op herstel (eventueel op welke termijn)?

e) Welke extra beheersmaatregelen zijn inzetbaar voor het herstel?

6. Graag een overzicht per diersoort, plantensoort en habitatytpe. 

a) Welke Vlaamse natuurdoelstelling ligt hiervoor vast in het betrokken gebied? 

b) Wat was de stand van zaken in het bereiken van die doelstelling voor de brand? 

c) Hoeveel schade is aangebracht en wat is bijgevolg de stand van zaken in het 
bereiken van de doelstelling na de brand? 

d) Wat is de kans op herstel (eventueel op welke termijn)?

e) Welke extra beheersmaatregelen zijn inzetbaar voor het herstel?

7. Welke beheersmaatregelen werden in het beschadigde gebied toegepast voor de 
brand?

8. Is op het vlak van de inrichting van het gebied rekening gehouden met een verhoogd 
brandrisico en verspreiding? 

a) Indien ja, op welke manier is dit gebeurd en hoe is dit afgestemd met de wijze 
waarop de militaire trainingen plaatsvinden?

b) Is deze inrichting voldoende bevonden of zijn er nog inrichtingsmaatregelen 
mogelijk om de snelheid en omvang van een eventuele aanwezige brand in te 
perken? Welke maatregelen en hoe kunnen die uitgevoerd worden op het terrein? 

c) Wie heeft deze analyse en deze bevinden vastgesteld?

d) Indien de inrichting van het gebied nog niet is geanalyseerd met het oog op het 
vermijden van calamiteiten van deze omvang, overweegt de minister dan om dit 
alsnog te laten uitvoeren? Wie zal dan dit onderzoek uitvoeren en op welke termijn 
kunnen we hiervan de resultaten verwachten?

e) Indien de inrichting niet is afgestemd op de activiteiten en het verhoogde 
brandrisico eigen aan het gebied, rijst de vraag of de minister het gebied wil laten 
onderzoeken met welke inrichtingsmaatregelen dit wel kan. 

Overweegt de minister dit te laten onderzoeken? Op welke termijn kunnen hiervan 
dan resultaten verwacht worden?

9. Hoe wordt de gehele natuurschade in rekening gebracht in het kader van het bereiken 
van de instandhoudingsdoelstellingen en de tussentijdse doelen die Vlaanderen 
zichzelf oplegde? 

10. In welke mate dient deze overmachtsituatie met natuurschade tot gevolg aangemeld 
te worden bij Europa? 

11. In haar antwoord op de actuele vragen in het Vlaams Parlement stelde de minister dat 
een aantal soorten voor altijd zullen verdwenen zijn en niet te herstellen zijn. Dat lijkt 
dan ook als gevolg te hebben dat de doelstellingen voor deze soorten althans niet meer 
te bereiken zijn. 

Op welke manier worden de Vlaamse/Europese natuurdoelen dan ook aangepast? 
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ANTWOORD
op vraag nr. 974 van 6 mei 2021
van TINNE ROMBOUTS

1. De precieze oorzaak maakt voorwerp uit van een gerechtelijk onderzoek. De brand 
vond plaats tijdens schietoefeningen op het militaire domein.

2-4+8 b-e)Een onafhankelijk brandtechnisch onderzoek is opgestart door experten van 
Hulpverleningszone Noord-Limburg in samenwerking met Brandweer 
Nederland. De resultaten van dit onderzoek bieden mogelijk een antwoord op 
deze vragen.

3-4.Defensie heeft eigen interne richtlijnen op welke wijze zij de schietvelden beheren op 
het vlak van veiligheid inclusief het voorkomen en bestrijden van natuurbranden; deze 
zijn te bevragen bij Defensie. Verder wordt er een evaluatie van de interventie en de 
verschillende afgekondigde rampenfases ingepland onder leiding van de Federale 
Diensten van de Gouverneur provincie Antwerpen Dienst Noodplanning. De resultaten 
van deze evaluatie bieden mogelijk bijkomend een antwoord op deze vragen

5. a)+6. a)Alle informatie over habitattypes en soorten m.b.t. het Groot Schietveld is terug 
te vinden in het “S-IHD-rapport 18 – Klein en Groot Schietveld, De Maatjes en 
Wuustwezelheide” en in hoofdzakelijk de soortenbeschermingsprogramma’s 
‘SBP Heivlinder’ en ‘SBP Gladde slang’.

5. b-e)+6 b-e)+9-11. Het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek is gestart met een plan 
van aanpak om de exacte schade op te meten en voor het opzetten 
van de monitoring van het herstel van het gebied. Deze vragen 
zullen hun antwoord krijgen in de afwikkeling van dit onderzoek.

7. De beheermaatregelen die in de beschadigde zone voor de brand worden toegepast, 
dient men op te splitsen in uitgevoerd binnen de doelenzone en uitgevoerd buiten de 
doelenzone.

Binnen de doelenzone omvat dit het choppermaaien van de brandgangen en het 
uitvoeren van stootbegrazing op specifiek toegelaten locaties in bepaalde tijdvensters. 
Verder worden watervoerende grachten langsheen de doelenzone gedempt of 
afgedamd met als doel lokaal het gebied te vernatten. Wegen in de doelenzone worden 
verbreed en onderhouden door het verwijderen en afvoeren van houtopslag, 
aangevuld met een maaibeheer van de wegbermen, zodat bredere brandvrije stroken 
worden bekomen.

Buiten de doelenzone is het beheer nog diverser: het maaien van brandgangen, 
stellingen, bermen van gebiedswegen en voormalige plaglocaties, de aanleg van 
poelen, venoeverherstelbeheer, plagwerkzaamheden, stootbegrazing met schapen, de 
bestrijding van invasieve soorten zoals Amerikaanse vogelkers, rododendron en 
waterteunisbloem en de verwijdering van boomopslag van jong naaldhout. Volgens de 
terreinwaarnemingen van de brand van 23/04/2021, heeft het volgehouden 
verwijderen van deze boomslag in combinatie met de inzet van de Nederlandse 
Chinook-helikopters op deze beheerde stroken er in belangrijke mate toe bijgedragen, 
dat de brand niet is overgeslagen naar de aanpalende bewoning.



8. Met 200 jaar militaire aanwezigheid in Brasschaat en een even lang gebruik van 
gronden als schietterrein, is de problematiek van het brandgevaar niet nieuw. 
Uiteraard bestonden er al maatregelen op het terrein om de effecten van 
natuurbranden tegen te gaan voordat ANB of haar voorgangers betrokken waren bij 
het beheer.

a) De Kwartieren West en Oost beschikten in het verleden reeds vanuit het militaire 
beheer van de terreinen over een eigen brandbestrijdingsplan met maatregelen, die 
in de latere samenwerking met ANB periodiek werden besproken en onderling 
afgestemd. Het Groot Schietveld zelf en de doelenzone worden 
gecompartimenteerd door meerdere brandwegen en brandgangen. Het beheer in 
de doelzone, dat eerder beperkt is door de aanwezigheid van munitie, wordt reeds 
hierboven onder vraag 7 beschreven, maar bestaat dus uit het onderhouden van 
de brandwegen en brandgangen, het benutten van mogelijkheden tot vernatting, 
het verwijderen van boomopslag van jong naaldhout… Om dit beheer uit te voeren 
op het terrein worden er in de planning van de schietoefeningen met de militaire 
overheid tijdvensters afgesproken waarin men veilig beheerwerken kan uitvoeren.


